
Luk. 21:25-28

 Epidemie koronaviru, propukla do společnosti jako zloděj. Za krátkou dobu se na přední stránky zpráv dostalo 

vypuknutí nové nemoci, která šíři paniku a strach. Analytici se snaží vypočítat, jak dlouho virus vydrží, jak se bude 

vyvíjet ekonomika, kolik lidí onemocní. Vidíme, jak rychlé se mění svět kolem nás, máme omezený pohyb, byl 

zaznamenán pokles ekonomiky, politici i zdravotníci se snaží zpomalit šíření epidemie. Dnešní doba je také výzvou pro 

Církev. Křesťané se musí rozhodnout, co dělat a jak se chovat uprostřed tohoto chaosu.  

I. Lidé budou zmírat strachem a očekáváním:

Když Pan Ježíš mluvil o svém druhém příchodu, varoval své učedníky a říkal jaké události tomu budou 

předcházet. Ježíš začíná tím, že předpovídá pád Jeruzaléma. Pak ale jeho předpověď nabírá universální rozměr:

- Mluví o „znamení na slunci, měsíci a hvězdách.“ Proč vlastně Ježíš používá tyto 3 vesmírná tělesa? 

Důvodem je nejspíš to, aby všechny národy mohly uvidět a uslyšet Boží poselství, které on předává lidem 

skrze znamení. 

- Pak Ježíš mluví o stavu lidí v této době a označuje je jako „úzkostné a bezradné národy“ (Luk.21:25). Mluvil 

o tom, že ta úzkost bude kulminovat do bodu kdy „lidé budou zmírat strachem a očekáváním toho, co 

přichází na celý svět.“(Luk.21:26). 

- Všimněte si, že Ježíš popisuje především psychický stav lidí. Řecké slovo apopsychonton, které přeloženo 

jako „zmírat strachem“ se dá také přeložit jako maximálně přehnaný, deprimovaný a nesestavený stav lidi. 

- Ježíš mluví, že ta míra psychického napětí bude tak velká že „lidé budou zmírat strachem a očekáváním.“ 

Nechci podceňovat koronavir. Je to hrozba pro lidstvo. Potřebujeme udělat všechno proto, aby se ochránit 

před nákazou sebe i druhých. Všimněte si ale, že Ježíš jako by naznačoval, že ještě větší hrozbou pro lidstvo

budou právě psychologické faktory: strach a napětí z očekávání. S tou dávkou informací, které dostáváme 

každý den zvyšuje se stupeň napětí. Proto důležitým úkolem církve v současné době je snižovat míru 

psychického napětí. Dnes má církev víc něž kdykoliv jinde, co nabídnout světu. Pouze ta církev, která je 

světlem a solí může mít vliv na lidi a přispívat stabilitě ve společnosti. 

   

II. Napřimte se a zvednete hlavu (Luk. 21:28)

Jak ale tohle můžeme udělat? Jak můžeme mít pevné nervy, pevný duchovní zaklad a zvládat to napěti? Ježíš pokračuje

dál a říká co mají dělat jeho následovníci, jeho církev v takové těžké době: „napřimte se a zvedněte hlavy“ (Luk. 21:28). 

Jinými slovy Ježíš vybízí církev, křesťany, aby se dívali správným směrem, aby se dívali do nebe, aby, jak říká žalmista: „k

horám své oči obraceli“‘ (Žal. 121). Ta duchovní, neviditelná skutečnost – je zdrojem naší síly, když procházíme těžkým 

obdobím v životě: 

- Abraham   prožíval úzkost: „Hospodine, Pane můj, co mi chceš dát? Jsem stále bezdětný“ (Gen. 15:2)

-Pán Bůh „ho vyvedl ven (nejspíš ze stanu) a pravil: „Pohleď na nebe a sečti hvězdy“ (Gen. 15:5).

-V důsledku: „Abraham Hospodinovi uvěřil a on mu to připočetl jako spravedlnost“ (Gen. 15:6)

- Abraham se stává otcem všech věřících (Řím. 4:11) 

- Dnes je období kdy Pan Bůh vyvadí Církev ven – každý z nás má svůj „stan“, svou komfortní zónu:

-stan ekonomické stability, stan kvalitní zdravotní péče, stan náboženské svobody, stan letargického 

spánku – jsme se přece modlili a postili se, aby přišlo probuzení (nečekali jsme jakým způsobem Bůh to 

udělá)

-Vyvadí nás ven z našich stanů abychom znovu zvedli hlavu, pohlédli na nebe a uvědomili si:

-co má skutečně věčné hodnoty, co je opravdu důležité; 

-abychom popřemýšleli o prioritách v životě; o našich vztazích mezi sebou, o vztahu vůči sboru.

 - především, abychom si znovu uvědomili v tom běhu života, že Pan Bůh ukazuje: „Já jsem Hospodin.“



- Prorok Izajáš   prožíval velmi těžké období ve svém životě. Bylo to období politické krize v Judsku „V roce, kdy 

zemřel král Uziáš“ (Iz. 6). Bylo to období, kdy národ odstoupil od Hospodinové smlouvy.

Izajáš zvednul hlavu a co uviděl? 

„spatřil jsem Pána sedícího na vznešeném a vyvýšeném trůnu a lem jeho roucha naplňoval chrám. 

2Nad ním se vznášeli serafové, každý se šesti křídly: dvěma si zakrývali tvář, dvěma si zakrývali nohy a 

dvěma létali. 3Jeden ke druhému přitom volali: „Svatý, svatý, svatý je Hospodin zástupů, jeho sláva 

naplňuje všechnu zem!“ (Iz. 6:1-3). 

-Izajáš uviděl Hospodinovu slávu, když zvednul hlavu a nahlédnul do duchovni skutečnosti! Pak dostal 

duchovní sílu a byl připraven jít a naplňovat Boží vůli: „Zde jsem, pošli mě!“

-Možná jsme emocionálně velice zasaženi tím, co se děje kolem nás; cítíme se bezradní cokoliv udělat, 

prožíváme nejistotu toho, co ještě přijde – dnes potřebujeme zvednout hlavu a nahlédnout do 

duchovní skutečnosti. 

Jsem přesvědčen že prožíváme strach i úzkost, protože nedokážeme pozvednout hlavu a nahlédnout do té duchovní 

skutečnosti, když vnímáme tyto události pouze ve viditelné, fyzické rovině:

- 2Král. 6. – Příběh Elíšy kdy Aramejský král poslal celou armádu „koní, vozy a množství vojáků“ aby obklíčili 

město Dotan a vzali Elíšu. 

- „Ráno sluha Božího muže vstal, vyšel ven a hle – kolem celého města vojsko, koně a vozy obkličovalo město!

-Kam se díval Elíšův sluha? –  On se díval z městské zdi dolů a… viděl viditelnou, fyzickou skutečnost.    

-Jeho reakce: „Běda, můj pane, co teď budeme dělat?“ (2Král. 6:15).

-Možná prožíváme stav Elíšova sluhy: jsme obklíčení armádou Koronavirusového krále – nemáme kam 

utéct, nemůžeme se odstěhovat někam do jiné zemi, do bezpečí. Ocitli jsme v zcela nové situaci, když 

jsou všechny kostely, sbory zavřené, když nás média bombardují každý den špatnými zprávami – jsme 

obklíčeni ze všech stran a možná si říkáme: „Běda nám, co teď budeme dělat?“

- Odpověď Elíšy: „Neboj se, protože s námi je jich víc než s nimi“. Potom se Elíša modlí: „Hospodine, otevři mu prosím 

oči, aby viděl.“ Hospodin otevřel mládenci oči a on uviděl horu plnou koní a ohnivých vozů okolo Elíši  (2Král. 6:16-17).

-Hospodin otevřel mládenci oči;

-On zvednul hlavu a podíval se na horu – a… uviděl dosud neviditelnou, duchovní skutečnost.

„Ten, který je ve vás, je totiž větší než ten, který je ve světě.“ (1Jan.4:4). 

Proházíme těžkým obdobím – aby překonali strach a nepropadli panice potřebujeme vidět tu Boží duchovní 

skutečnost: hle, já jsem s vámi po všechny dny až do skonání světa (Mat. 28:20). K tomu ale potřebujeme pozvednout 

hlavu.

- Nejsme všichni stejní, každý z nás má svou míru duchovního života.

- Zvedneme hlavu: Uvědomte si základní věc: existuje ještě jiná duchovní, neviditelná skutečnost než ta, kterou 

vidíme dnes;

-nevíme, nerozumíme, nedokážeme vysvětlit – ale je i jiná skutečnost;

- Pomůžeme druhým zvednout hlavu a uvidět tu duchovní skutečnost: nežijme v izolaci, nečekejme, když kazatel, nebo 

staršovstvo vám zavolá.  Využívejme současné technologie: internet (skype, viber, whatsapp), sms, telefon. Je důležité 

abychom měli alespoň virtuální společenství.  Modleme se jeden za druhého, povzbuzujme se navzájem. Je důležité 

abychom si pomáhali navzájem držet zvednutou hlavu a vidět tu Boží, duchovní skutečnost, :

„vzpřimte se a pozvedněte hlavy, protože se blíží vaše vykoupení!“ říká Pán Ježíš – pouze 

s pozvednutou hlavou budeme schopni vidět blížící se vykoupení.
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